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رئیسی: دست اندازهای اداری شناسایی 
و رفع شود

رئیس جمهــور »تحول فرآینــدی« را به عنوان یکی از 
تحول های ســه گانــه در نظام اداری دانســت و گفت: 
دست اندازهای مسیر اداری باید به دقت شناسایی و برای 
رفع آنها برنامه ریزی شود.به گزارش همدلی، سید ابراهیم 
رئیســی روز شنبه در جلسه شورای عالی اداری کشور و 
پس از بررسی تعدادی از بخشنامه های سازمان اداری و 
استخدامی در راستای تحول نظام اداری، این بخشنامه ها 
را به شرط اجرای مطلوب مفید دانست و گفت: ضرورت 
دارد در برنامه تهیه شده با عنوان »الگوی عمومی تحول 
نظام اداری« موضوع اصلاح منابع انسانی نیز متناسب با 
وزن و جایــگاه آن در نظام اداری مورد توجه قرار گیرد.

رئیس جمهور بر اهمیت و ضــرورت تحول نظام اداری 
کشور تاکید کرد و شرط اول در تحقق تحول را برخورداری 
مدیران از »نگاه و انگیزه تحولی« دانست و افزود: شرط 
دوم موفقیت در اجرای تحول »اصلاح فرآیندها« اســت 
زیــرا بخش قابل توجهی از نارضایتی هــا از نظام اداری 
مربوط به طولانی بــودن فرآیندها و زمان بر بودن انجام 
امور اداری است.رئیسی با بیان اینکه دست اندازهای مسیر 
اداری باید به دقت شناسایی و برای رفع آنها برنامه ریزی 
شود، بر »تحول فرآیندی« به عنوان بخش سوم تحول در 
نظام اداری تاکید کرد و اظهار داشت: برنامه ای که در این 
جلســه به عنوان الگوی عمومی تحول نظام اداری ارائه 

شده بیشتر ناظر بر تحول در سامانه هاست.

وزیر کشور و گزارش ثبت نام های انتخاباتی
احمد وحیدی گفت: همه طیف هــای فکری در پیش 
ثبت نام انتخابات مجلس شرکت کردند.به گزارش ایلنا، 
وزیر کشور در همایش اعضای هیئت های نظارت استانی 
سراســر کشور با بیان این که امسال قله حرکت ما بحث 
انتخابات است، گفت: انتخابات ها رویدادهای حساسی در 
سرنوشت کشور هستند و همیشه انتخابات اهمیت زیادی 
پیدا می کند اما امسال این انتخابات یک ویژگی خاصی 
دارد. وی ادامــه داد: چهار راهبرد انتخاباتی مورد تاکید 
رهبر معظم انقلاب بسیار مهم است، اما بحث مشارکت 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است.وحیدی به برخی ادعاها 
مبنی بر اینکه مردم از انتخابات ناامید و منزوی شده اند، 
اشاره و تاکید کرد: ثبت نام  حدود ۴۹ هزار نفر در مرحله 
پیش ثبت نام که از همه طیف های فکری هستند، نشان 
داد که اینگونه نیست. وحیدی انتخابات را امانت سنگینی 
دانست و خاطرنشان کرد: این امانت سنگین امروز برعهده 
ماست که ان شاءالله امین خوبی باشیم و انتخابات نمونه ای 

برگزار کنیم.

شیوه جدید پرداخت بدهی  های ایران
رئیس بانــک مرکزی عراق از توافق کشــورش با ایران 
برای پرداخت بدهی های گازی به شیوه جدید خبر داد.

به گزارش ایسنا، علی العلاق، رئیس بانک مرکزی عراق 
در گفت وگو با خبرگزاری رســمی این کشور)واع( گفت 
که به صورت مداوم مذاکراتی با ایران برای ســاماندهی 
واردات از این کشــور درحال انجام است به گونه ای که 
عراق در معرض مشکلاتی مانند نقض تحریم ها و توافقات 
قرار نگیــرد.وی تاکید کرد که بانــک مرکزی عراق به 
فرمول واضحی در خصوص ســاماندهی تجارت با ایران 
دســت خواهد یافت، به ویژه اینکه بخشی از این تجارت 
از طریق تهاتر انجام می شود.العلاق همچنین گفت که 
توافقی بر سر تســویه بدهی های گازی عراق به ایران از 
طریق شیوه ای جدید حاصل شــده است و بدهی های 
عراق به ایران از این طریق پرداخت خواهد شــد.این در 
حالی است که اخیرا »متیو میلر« سخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا گفته بود: ما از نزدیک با عراق کار می کنیم 
تــا اطمینان حاصل کنیم که این پرداخت ها به ایران به 
شــیوه ای منطبق با تحریم های ایالات متحده مدیریت 
می شــود و برای اهداف غیرقانونی اســتفاده نمی شود. 
ما همچنان از معاملات کالاهای بشردوســتانه حمایت 
می کنیم و به تعامل با دولت عراق در مورد این موضوعات 

پیچیده ادامه خواهیم داد.

بخش بزرگی از مهاجران جزو ارتش 
افغانستان بوده اند

همدلی:در حالی که رسانه  های دولت طی روزهای گذشته، 
پس از واکنش ها در فضای مجازی به حضور انبوه مهاجران 
افغانستانی، بنا را بر دفاع از مهاجران گذاشته اند رئیس سابق 
کمیسیون امنیت ملی مجلس معتقد است بخش بزرگی 
از کســانی که وارد ایران می شوند جزو ارتش افغانستان 
بوده اند، این ها واقعیت هایی اســت که جای نگرانی دارد، 
اگر این آمارها درست باشد یک پنجم جمعیت افغانستان 
در ایران حضــور دارند. این در حالی اســت که روزنامه 
همشهری وابسته به شهرداری تهران و زاکانی می گوید 
واهمه ها درباره مهاجران افغانستانی را کار دشمن می داند 
و معتقد است جریان های معاند » افغانستان هراسی « به 
راه انداخته اند. دیروز هم روزنامه ایران اینگونه تحلیل کرد 
که اگر مهاجران افغانستان می خواستند کار ضدامنیتی 
بکنند در اغتشاشات پارسال حضور می یافتند.اما فلاحت 
پیشــه از نبود آمار درست و قابل استناد درباره مهاجران 
انتقاد می کند و می گوید:»ما وقتی جمعیت کشور را ثبت 
می کنیم با همان کیفیت هم باید تعداد مهاجرین را ثبت 
کنیم. وزارت کشور درخواست کرد که مهاجرین حضور 
خودشان را اظهار کنند اما کمتر از ۱.۵ میلیون نفر حضور 
خودشان را اظهار کردند، آن هم عمدتاً کسانی هستند که 
قدیمی اند، فقط در زمان طالبان چیزی حدود ۲ میلیون 
نفــر به ایران آمدند و الان طبق آخرین خبری که من از 
یکی از کارشناسان گرفتم روزی ۱۰ هزار نفر از افغانستان 
وارد ایران می شوند.«فلاحت پیشــه ادامه می دهد: » ما با 
یک موجودیتی به اســم طالبان مواجه هستیم که هیچ 
کاری را غیر از جنگ خوب بلد نیست و کوچکترین مسئله 
را تبدیل به یک چالش می کند، کوچکترین فیلم یا خبری 
منتشر می شود، بخشی از افغانستانی های داخل ایران را به 

تحریک وا می دارد.«

چشم انداز

وعده جنگ چریکی در افغانستان
احمد مســعود، رهبــر در تبعید جبهــه مقاومت ملی 
افغانستان در مصاحبه ای در پاریس گفت، تنها راه برای 
طالبان به منظور دســتیابی به مشروعیت این است که 
انتخابات برگزار کند، امــا درحال حاضر دورنمایی برای 
چنین اقدامی دیده نمی شــود.احمد مســعود گفت، با 
طالبان درباره ســازش، گفت وگویی نداریم و به جنگ 
چریکی برای آوردن این گروه بر ســر میز مذاکره ادامه 
می دهیم.به گزارش ایسنا، وی ادامه داد: طالبان از هرگونه 
مذاکــره برای گفتگو امتناع می کنــد و فقط از جهان و 
مردم افغانستان می خواهد تا بپذیرند این تنها روش رو 
به جلوست.این در حالی است که گروه های مقاومت ملی 
افغانستان وفادار به مســعود، مخالف به قدرت رسیدن 
مجدد طالبان هستند و درگیری هایی هم از اوت ۲۰۲۱ 
بین دو طرف در پنجشیر رخ داده است.احمد مسعود که 
از خارج از کشــور بر ایــن گروه ها نظارت دارد گفته که 
جبهه مقاومت افغانستان مجبور شده تا تاکتیک هایش 
را تغییر دهد، چون نمی تواند با طالبان به شدت مجهز 
، مبارزه کند.وی با اشــاره به رشد تعداد نیرو های جبهه 
مقاومت ملی افغانســتان از ۱۲۰۰ به ۴۰۰۰ نفر گفت: 
ما سال گذشته میلادی یک رویکرد عملی تر را انتخاب 
کردیم که همان جنگ چریکی است. برای همین است 
که می بینید با این تعداد کم تاثیر بیشــتری داشته ایم.

احمد مسعود ۳۴ ســاله که برای رونمایی از یک کتاب 
جدید در پاریــس بود، همچنین گفت: نیرو های جبهه 
مقاومت ملی افغانســتان هیچ کمــک نظامی دریافت 
نمی کنند و به انبار های تســلیحاتی مربوط به چندین 
دهه جنگ در افغانستان وابسته هستند. آن ها به مهمات 
نیاز دارند.مسعود خاطرنشان کرد: این به قدر کافی مایه 
دردسر طالبان است البته نه آنقدری که باعث سرنگونی 
آن ها شود یا باعث شود تا بر سر میز مذاکره بنشینند. این 

چیزی است که جهان باید درکش کند.

ناسیونالیسم جدید عربستان سعودی
برنارد هیکل، استاد مطالعات خاور نزدیک و مدیر موسسه 
مطالعات فرامنطقه ای خاورمیانه معاصر، شــمال آفریقا 
و آســیای مرکزی در دانشگاه پرینســتون است. او که 
تحلیل درمورد عربســتان را از گذشته پیگیری و دنبال 
می کند در مطلبی جدید به تغییرات مهم در این کشور 
پرداخته است..برنارد هیکل لبنانی تبار می نویسد: افزایش 
نمایش های میهن پرستانه که توسط شاهزاده “محمد بن 
سلمان” ولیعهد عربستان سعودی تبلیغ می شود ریشه 
درانگیزه هــای اصلاحات سیاســی و اقتصادی اخیر آن 
کشــور دارد.هدف اصلی اصلاحات “محمد بن سلمان” 
تبدیل پادشاهی سعودی از یک دولت رانتیتر عمدتا متکی 
به درآمد های نفتی به یک اقتصاد متنوع است که می تواند 
درآمد غیرمرتبط با بخش هیدروکربن ایجاد کند. برای 
این منظور دولت عربستان سعودی چندین پروژه کلان 
را راه اندازی کرده اســت.به گزارش فرارو به نقل از پروژه 
ســندیکایی، وی در بخش دیگری از این تحلیل آورده 
است: محمد بن سلمان استدلال می کند که پیشینیان 
وی سیاست های شکست خورده را دنبال می کردند و به 
گونه ای حکمرانی کرده بودند که به ضرر منافع ملی آن 
کشور بود. بن سلمان معتقد است که رژیم سعودی باید به 
جای مذهب به ناسیونالیسم به عنوان اهرمی برای تضمین 
بقای خود تکیه می کرد.محمد بن ســلمان پادشــاهی 
سعودی را به مثابه یک نیروی ژئوپولیتیک پیشرو و پیوند 
دهنده خطوط تجاری، حمل و نقل، تدارکات و ارتباطات 
بین شرق و غرب تصور می کند. این هدف نیروی محرکه 
مذاکرات عربستان ســعودی برای عادی سازی رابطه با 
اسرائیل است. درگیری بین اسرائیل و جهان عرب مدت 
هاست که منبع بی ثباتی منطقه ای بوده است. علاوه بر 
این، اسرائیل دروازه ای به دریای مدیترانه فراهم می کند 
که باعث شده آن کشور به عنوان نقطه پیوند استراتژیک 
مهم در یک شــبکه فراجهانی گســترده که از هند تا 
اروپا گسترش می یابد قلمداد شود.برنارد هیکل در این 
تحلیل آورده است: محمد بن سلمان در مصاحبه اخیر 
خود گفته بود که قصد دارد عربســتان سعودی به یکی 
از ده اقتصاد بزرگ جهان تبدیل شــود و اشاره کرده که 
پادشاهی سعودی که پیش تر عضو گروه جی – ۲۰ بود 
اخیرا به پانزدهمین اقتصاد بزرگ جهان تبدیل شده است. 
در حالی که محمد بن سلمان پیش تر به دنبال دریافت 
دعوت از سوی جی – ۷ برای پیوستن ریاض به آن گروه 
بود. این تلاش ها پیشرفت اندکی داشت. امری که محمد 
بن سلمان را بر آن داشت از فرصت پیوستن به بریکس 
استفاده کند و تاکید کرده که این پیوستن اقدامی علیه 
غرب نیست بلکه راهی برای رشد و توسعه کشورش در 
آینده اســت و این که ریاض بتواند روابط صمیمانه را با 

تمام قدرت های بزرگ جهان حفظ کند.
وی می نویســد:با این وجود، زمانی که صحبت از امنیت 
ملی و اتحاد های اســتراتژیک به میان می آید محمد بن 
ســلمان به شدت طرفدار امریکاست. با توجه به این که 
ارتش عربستان سعودی تا حد زیادی توسط ایالات متحده 
تجهیز شده و آموزش دیده پایان دادن به این رابطه هزینه 
بسیار بالایی برای ریاض خواهد داشت.عربستان سعودی 
تحت مدیریت محمد بن سلمان را می توان به مثابه یک 
قدرت نوظهور قلمداد کــرد که قصد دارد از دارایی های 
موجود خود برای توسعه و تنوع بخشیدن به اقتصادش 
اســتفاده نماید. پادشاهی سعودی همزمان قصد دارد از 
منابع و روابط دیپلماتیــک خود به منظور تقویت نفوذ 
در جهانی که به شکل فزاینده ای بین قدرت های بزرگی 
مانند ایالات متحده، چین، روسیه و تا حدی اروپا تقسیم 
شده اســتفاده نماید. با قضاوت براساس اقدامات اخیر 
محمد بن ســلمان در حوزه سیاست خارجی از جمله 
متقاعد کردن چینی ها به میانجی گری در مناقشه ریاض 
با تهران و واداشتن ایالات متجده برای انجام همین نوع 
از میانجی گری در رابطه با روابط عربســتان سعودی و 
اسرائیل. مطمئنا او در حرکت در مسیر یک چشم انداز 
ژئوپولیتیک بسیار چالش برانگیز خود را به عنوان فردی 

ماهر نشان داده است.

تحلیل

همدلی|  آرزو بخشــنده: این چندمین بار است 
که یک اصوالگرا از قلب هژمونی راســت »خود 
انتقادی« را پشــت تریبون های رســمی تیتر 
رســانه هایی می کند که شاید تا دیروز او را برای 
شــنیدن حرف های جدی و قابل تامل، چندان 
نمی پسندیدند. »محمد باقر قالیباف« که خود 
روزگاری برای ورود به عرصه »سیاست محض« 
و خروج از وجهه نظامی با کت و شلوار نامتعارف 
در دنیای محاظه کاران سنتی پای گذارد تا عرض 
اندامی بکند و سبد رای خود را پهن تر ازهواداران 
سنتی این طیف بگستراند امروزجملاتش را در 
قالب نقدهای ظریف و تلنگرهــای تلویحی ادا 
می کند. جمله هایی که بعضی از آنها شاید تکراری 
شده باشند، اما هنوز هم می تواند مخاطب داشته 
باشد، اینکه می گوید کارنامه ما در حوزه اقتصادی 
و معیشــتی مردم قابل دفاع نیست، اینکه حل 

معضل ناکارآمدی جر از نهاد علم برنمی آید. 
قالیباف منتقد شده است؟

آیا ســردار قالیباف در حال نقد شــرایط امروز 
سیاست است؟ این سوالی است که باید از نحوه 
گفتمان مجلس و طیف گسترده و پرنفوذ قالیباف 
درک کرد. .قالیبــاف آن روزها که فاقد گفتمان 
مشخص سیاسی به نظر می رســید، به تجربه 
دریافته که سیاســت بدون گفتمان مشخص و 
سیاست شعار زده و بدون درک مسئله نمی تواند 

معجون دلچسبی برای جامعه باشد.
درک زودهنگام طیف قالیباف

بایگانی و آرشــیو اخبار می گوید طیف گسترده 
و تاثیرگــذار قالیباف در مجلس یازدهم زودتر از 
بقیه سیاسیون و اقتصادیون به این نتیجه مهم 
رسیده بودند که دولت سیزدهم برنامه مشخص 
و منســجمی ندارد. نمایندگان در دو سال اخیر 
بارها از خلا برنامه ای دولت و نداشتن نقشه راه 
برای مشکلات کشور سخن گفتند. اما گفته های 
قالیبــاف در این باره ســوای اتصال او به جریان 
قدرت در کشور که گاهی مانع نقادی او از دولت 
نیز شده است، بیانگر پشت پرده های بیشتری از 
شیوع این گفتمان درونی است که احتمالا دولت 
سیزدهم در دو سال گذشته راه  را دست نیامده 
و در برخــی موارد حتی شــاید با به کار گرفتن 
نیروهای کم تجربه و جوانان آزموده نشده مسیر 
را اشتباه طی کرده است. قالیباف در آخرین نقد 
خود از شرایط فعلی کشور درهم اندیشی اعضای 
اندیشکده های حکمرانی که در شهریور ماه برگزار 
شد به صراحت بیشتر سخن گفت و اعلام کرد: 
»ما مدیران سیاسی کشور هم باید این را متوجه 
شویم که وقتی حرف از حکمرانی می زنیم، این 
حکم از دو بخش شکل گرفته که شامل تشخیص 
علمی و تصمیم سیاسی است که این دو با هم نیاز 
است.اگر ملاحظات ما در تصمیم گیری ها مبتنی 
بر دو اصل تشخیص علمی و تصمیم سیاسی به 
صورت توأمان باشد، می توانیم گام های جدی به 

جلو برداریم.«
بازگشت به نگاه علمی؟

رئیس مجلس در این هم اندیشــی نکته ای را بر 
زبان آورد که بسیاری از سیاسیون و اقتصاددانان 
این روزها از آن ســخن می گویند؛ اینکه:» حل 
معضل ناکارامدی که در بعضی بخش ها شاهد 
هستیم جز از نهاد علم بر نمی آید. متاسفانه اجازه 
نمی دهیم مردم با ظرفیتشــان پای کار بیایند 
تا بتوانیم مســائل را حل کنیم، لذا با انبوهی از 
مشکلات مواجه می شویم و حتی در این شرایط 
نیز بر حل یک مسئله مشخص تمرکز نمی کنیم، 
زیرا به دنبال حل مشــکلات به روش مســئله 

محوری نیســتیم.«رئیس مجلس در این اظهار 
نظر دو موضوع منفــک اما مرتبط با یکدیگر را 
در شــرایط سیاســی امروز مورد نقد قرار داد، 
اول اینکه مســئله محوری در جریان اداره کشور 
تبدیل به حلقه مفقوده شــده است و دوم اینکه 
باید از نهاد علم کمک بگیریم و مردم را وارد حل 

مسائل کشور کنیم. این 
گفته های  از  بخــش 
قالیبــاف بلافاصله به 
تکمیل  جمله ها  این 
شــد که: »انبوهی از 
مشــکلات در کشور 
دید  از  امــا  داریــم، 
مســئله  مســئولان 

نداریم.«
آنچه که دیگران هم 

می گویند
کنایه رئیس قوه مقننه 
و حکمرانی  دولت  به 
موجود در کشــور در 
می شود  مطرح  حالی 

که اخراج اســاتید و نخبگان در دانشــگاه ها در 
جزیان اســت. اقتصادیون معتقدنــد آمارهای 
اقتصادی و خروجی  مراجع آماری دستکاری شده 
و گاهی حبس می شود. به طور مثال درباره اعلام 
نرخ تورم در ماه های گذشته شائبه های زیادی از 
سوی کارشناسان اقتصادی مطرح اعلام شد که 
جای تامل و تعمق داشت. حتی بسیاری از این 
کارشناسان بر این عقیده بودند که دولت کاری 
به آمارها ندارد، بلکه آنها از هر نشانه ای نه برای 
برنامه ریزی و یا رفع مشکلات و مسائل که برای 
تبلیغ و اعلام موفقیت های خود استفاده می کنند. 
شاهد این مدعا اینکه قبل از اعلام تورم مردادماه 
خاندوزی به عنوان وزیر اقتصاد در چند مصاحبه 
همراه با رئیس کل بانک مرکزی در حال تبلیغ 
درباره خاموش شدن موتورهای تورمی و بهیود 
وضعیت اقتصاد می گفتند. اعلام تورم مردادماه 
از ســوی مراجع آماری زیر نظر آن ها اما نه تنها 
بهبود را ثبت نکرده بود بلکه رشد تورم ماهانه را 
نشان می داد. این نشانه های سیاسی از علم بیشتر 
مشابه شبه علم است که برای خوراک در اختیار 
رسانه های دست راستی و ایجاد حباب موفقیت 

قرار می گیرد. 
شبه علم و بازی سیاست

پرسش مهمی درباره شبه علم و دلایل بکارگیری 
این نوع مدیریت در کشور وجود دارد؛ اینکه چرا 
دولت ها و یا افراد در جایگاه مدیریتی به ســوی 
ایجاد حباب موفقیت به جای مسئله محوری و 
حل مسائل حرکت می کنند؟ آیا چنین رویکردی 

برای خوشایند مردم اتخاذ می شود یا آرمان گرایانه 
اهداف بزرگتری را دنبال می کند؟ 

به نظر می رســد جواب هر دوسوال مثبت باشد. 
چرا که دولت ها در وضعیت شعاری و در حالیکه 
وعده های برزمین مانده دارند، راهی جز انتخاب 
چنیــن رویکردی ندارند. ایــن همان موضوعی 
است که قالیباف مطرح 
می کند و معتقد است 
مسئولان بر این باورند 
که مســئله ای وجود 
ندارد، در حالی که با 
انبوه مشــکلات روبه 
رو هســتیم. بــدون 
شــک بهترین راه  در 
وضعیتــی کــه همه 
راه هــا بــرای به ثمر 
نشستن وعده ها بسته 
ایجاد  می تواند  است، 
فضــای روانــی حل 
البته  باشــد.  مسئله 
این راه حــل، بهترین 
نیست، بلکه آسان ترین است و برای دولتی که از 
ابتدا ادعای داشتن برنامه مفصل و کاملی داشته 
انتظار نمی رود با تصمیم های متعدد و متنوع به 
اداره کشور بپردازد. چنانکه »جلال محمودزاده« 
نماینده مردم مهاباد در مجلس در اوج گرانی ها 
نوشته بود:» از ۷۰ وعده و برنامه ۷۰۰۰ صفحه 
ای جناب رئیسی! رسیده ایم به صف های عریض 
و طویل کالا و مرغ و نــان .از ۷۰ وعده و برنامه 
۷۰۰۰ صفحــه ای جناب رئیســی در جریان 
مبارزات انتخاباتی و تشکیل دولت قوی! رسیده 
ایم به صف های عریض و طویل کالا و مرغ و نان، 
گرانی چندبرابری،  افت شدید ارزش پول ملی . 
 اگر خودمان در داخل عزت مردم را نشکنیم، هیچ 

قدرتی در خارج توانایی آن را ندارد.« 
زمانی برای منتقد شدن

اما  شدت گرفتن انتقادها از مسئله محور نبودن 
اقدامات دولت و اختلاف نظر مجلس با عملکرد 
سیستم اجرایی کشور از زمانی آغاز شد که دولت 
بعد از فشــار نمایندگان مجلس درباره نداشتن 
برنامه و عملکرد مناسب در سال ۱۴۰۰ تصمیم 
به شــوک درمانی گرفت. گرچه شوک درمانی 
اصطلاحی بسیار اقتصادی محسوب می شود اما 
شاید دولت می خواســت با اجرای طرح حذف 
ارز ترجیحی به سیاست هم شــوک وارد کند. 
دولت ســیزدهم برای رهایی از بی عملی که در 
نقد بی برنامه گی اش با آن مواجه شده بود راهی 
نداشت جز اینکه دســت به یک جراحی بزرگ 
بزنــد. بدون تردید ایــن جراحی باید در محیط 

اقتصادی رقم می خورد تا با وعده ها و شعارهای 
دولت تناســب موضوعی می یافت. هشدارها و 
انذارهای مراجع امنیتی و مخالفت های نمایندگان 
مجلس کارســاز نبود. حذف ارز ترجیحی بدون 
کار کارشناســی و توجه بــه عواقب آن مصداق 
بــارزی بود اینکــه دولتمردان هیچــگاه تصور 
نمی کردند تغییر در یارانه های اعطایی به کالاها 
چنین ابعاد گســترده ای داشته باشد. خلا علم 
و برزو شــبه علم چنان مشــهود بود که بعدها 
بسیاری از همان کســانی که از اجرای آن دفاع 
می کردنــد و می گفتند اجرای این طرح بیش از 
۷-8 درصد تورم ایجاد می کند هم از اسفندماه 
سال گذشته به تاثزات سنگین تورمی این جراحی 
دردناک اعتراف کردند.با این اعتراف، گویی بغض 
رسانه های طرفدار دولت هم ترکید. تسنیم این 
طور تیتــر را انتخاب کرد : اعتــراف دیرهنگام 
خاندوزی به تبعات حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی. اما 
نکته جالب اینکه این بی برنامه بودن بسیاری را 
همچون صالح آبادی، ساداتی نژاد و میرکاظمی، 
به دلیل دفاع از این طــرح قربانی کرد. اعوجاج 
در تصمیم گیری ها و نداشتن نقشه مشخص در 
اقتصاد همه ماجرا نیست، چرا که دولت در بخش 
های مختلف دیگر هم به نظر می رسد راه روشن 

و معینی را طی نمی کند. 
دست اندازهای فرهنگی و سیاسی

موضوع حجاب و اجرای بدون برنامه سخت گیری ها 
در این حوزه یکی دیگر از مشکلاتی بود که دولت 
را با دســت اندازهای فراوان رو بــه روکرد. آئین 
نامه ها و بخشــنامه های دولتی بــا عنوان امر به 
معروف و نهــی از منکر دومین اقدام مهم دولت 
بود. دولت سیزدهم در حالی که با عوارض حذف 
ارز ترجیحی دست و پنجه نرم می کرد ناگهان در 
موقعیت فرهنگی محض قرار گرفت، موقعیتی که 
نه تنها نتوانست به کم شدن مشکلات موجود در 
جامعه کمک کنــد بلکه به یک تنش اجتماعی 
بزرگ ختم شد. بســیاری از سیاسیون در سال 
گذشــته تحلیل خود را بر این محور ارائه کردند 
که مسائل فرهنگی و تنش های ایجاد شده در این 
زمینه روی بستر مشکلات اقتصادی کشور سوار 
شــد و نارضایتی ها را به نمایش گذاشت. در هر 
دو مورد ترجیح شبه علم به علم مشهود بود. در 
حذف ارز ترجیحی غلبه هیجان برای نشان دادن 
ابتکار عمل نمایان بود و در موضوع حجاب نبود 
برنامه فرهنگی منسجم و قابل اجرا. اینگونه باید 
تصور کرد که دولت سیزدهم همچنان از نبود افراد 
باتجربه و نخبه برای پیشبرد اهدافی چون اجرای 
عدالت و توجه به محرومان رنج می برد. در همین 
حال اخراج اساتید و ایجاد فضای سیاسی تعدیل و 
تغییر در دانشگاه ها بار دیگر به این ذهنیت دامن 
زده است که تهی کردن مراکز علمی از با تجربه ها 
و کاهش نفوذ علــم در جامعه در جهت تفکر و 
گرایشی است که ســایه به سایه دولت در حال 

تزریق شبه علم به کشور است. 
گوش شنوایی در دولت هست؟

 اما آیا دولت به این آســیب در جریان مدیریت 
خود در دوســال آینده پی خواهــد برد یا نگاه 
یکســویه به جوانگرایی و تحول خواهی دولت را 
از مســیر حل مشکلاتی که ارداه آن را دارد دور 
خواهد کرد؟ به هر حال بازی بی نهایت شبه علم 
و بی برنامه بودن می تواند چنان شــیرین باشد 
که دولت ها را از مســئله محوری و برنامه ریزی 
منســجم و آینده نگر دور نگــه دارد، همانگونه 
که در دهه های گذشــته رگه های آن در برخی 

دولت های دیگر هم پیدا بود.

قالیباف حالا از باگشت به نگرش  علمی  در مدیریت کشور می گوید ! 
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همدلی| در خرداد ماه امســال، رئیســی در آمریکای لاتین بود 
که »جمیله علم الهدی« همســر رئیس جمهور، بــا برنامه ای به 
ظاهر مجزا به دیدارها و گفت و گوهای دیپلماتیک با رســانه ها 
می پرداخت. اخبار و تصاویر دیدار او با »ســیلیا فلورس« همسر 
»نیکولاس مادورو« و همین طور بازدیدش از پادگان کوهستانی 
آرامگاه »هوگو چاوز« موردتوجه رسانه ها قرار گرفته بود. قبل از آن 
نیز دیدارش با همسر رئیس جمهور عراق در رسانه ها مورد توجه 
بود و برای نخستین بار پس از انقلاب، چهره ای زنانه از دیپلماسی 
در سطوح بالای نظام تصمیم گیری کشور در معرض نمایش قرار 
گرفت. با این حال نقطه اوج اعلام این حضور شاید زمانی بود که 
طیف زنان حاضر در حوزه های سیاسی و فرهنگی دولت سیزدهم 
تصمیم گرفتند با برگزاری کنگره زنان تاثیرگذار در تهران نمایش 

متفاوتی از تاثیر زنان در ایران را نمایان کنند.
انتخاب یک جشنواره اشتباهی

گرچه واکنش ها به این جشــنواره بسیار بود و برخی از رسانه ها 
میزان هزینه های انجام شده برای برگزاری این میتینگ سیاسی 
را در حالی که مشــکلات معیشتی در کشور به اوج خود رسیده 
بود مورد عنایت نقادانه قرار داده بودند، اما ترکیب حاضر در این 
جشنواره نیز از ذره بین خبرنگاران و فعالان سیاسی دور نماند و این 
شائبه ایجاد شد که برخی زنان مدلینگ در این جشنواره حضور 
داشتند. البته این اخبار از سوی دولت تکذیب شد وامیرعبداللهیان 
در قامت مدافع برگزاری این کنگره به شبکه خبر گفته بود: »برخی 
عنــوان کردند که وزارت امور خارجه افــرادی را دعوت کرده که 
مدلینگ بودند. همسر رئیس جمهور یک کشور که بخش زیادی از 
آنها مسلمان نیستند به احترام ما و قوانین ما سعی کردند پوشش 
خود را متناســب کنند و در جلسات شرکت کنند. این نشست 
پیام خیلی قوی در نگاه به زن در دیپلماســی جمهوری اسلامی 

داشت و نباید به این حاشیه ها پرداخته می شد.«اما امیرعبداللهیان 
در همین گفت و گوی زنده با شــبکه خبر به نکته دیگری اشاره 
کرد که پیش از آن در مصاحبه همسر رئیس جمهوری با شبکه 
تلویزیونی »تله ســور« آمریکای لاتین مطرح شــده بود. شبکه 
تلویزیونی تله سور teleSUR آمریکای لاتین درمصاحبه ای  با 
جمیلــه علم الهدی انجام داد، او را  بانوی اول ایران خطاب کرد و 
جمیله علم الهدی در آن گفت و گو با همین عنوان به بیان نظراتش 
درباره مقوله زنان پرداخت . این گفت و گو و حضور همسر رئیسی 
مقابل میکروفن و پرداختن او به مسائل فراتر از موضع گیری های 
معمول چنان بود که در رسانه ها مورد نقد و بررسی قرار گرفت. 
حتی برخی رســانه های منتقد این خط شکنی را در مقایسه با 
همسران روسای جمهوری ایران در گذشته مورد قیاس قرار دادند. 
اما امیرعبداللهیان درباره مسئله بانوی اول بودن همسر رئیسی در 
گفت و گو با شبکه خبر چنین گفت:» همسر رئیس جمهور بارها 
تاکید کردند که مهمانان از عنوان »بانوی اول« برای ایشان استفاده 
نکنند.«وی گفت:» یکی از حواشی پیرامون کنگره زنان تاثیر گذار 
مبتکر و محور این کنگره یعنی همسر رئیس جمهور بود. طبق 
عرف در این اجلاس ها از همسر رئیس جمهور به عنوان بانوی اول 
نامبرده می شود درحالی که ایشان یادآوری می کردند که در کشور 
ما بانوی اول کسی است که در کنار مقام معظم رهبری در شرایط 

سخت تبعید و شکنجه و زندان بودند و الگوی ماست.«
بازگشت به صدر اخبار

حــالا پس از چند ماه از برگزاری کنگره زنان تاثیرگذار و گفت و 
گوی چالشی  با رســانه ها  در نیویورک و مصاحبه هایش درباره 
زنان و سیاســت های ایران در مقوله زن، همســر رئیس جمهور 
در جشنواره بین المللی خورشید به صدر اخبار بازگشت. جمیله 
علم الهدی در میان حاضران به مســئله بانــوی اول پرداخت و 

گفت:»من بانوی اول نیستم، همسر رهبری بانوی اول هستند. من 
تازه متوجه شدم که بنده را به عنوان بانوی اول معرفی کردند. لازم 
است توضیح دهم در ساختار جمهوری اسلامی ایران بانوی اول 

همسر رهبر معظم انقلاب هستند.«
وی افزود:» ســال هاســت که آرزو می کنم بتوانم برای انتقال 
خاطرات ایشــان کاری بکنم. خوشبختانه مشهدی ها کار خوبی 

کردند و آن اینکه منزل ایشان را تبدیل به موزه کردند.«
اما سخنان علم الهدی در این جشنواره بلافاصله با واکنش مهدی 
فضائلی عضو دفتر نشــر آثار رهبر انقلاب  رو به رو شــد. وی در 
واکنش  به استفاده همسر رئیسی از واژه بانوی اول نوشت: »کم 
نبوده اند بانوان بزرگ و عالی قدری که در کنار مردان بزرگ نقش 
آفرینی کرده اند.اما خطاســت که دولتمردان برای تکریم آن ها از 

الگوی نابجای بیگانگان کپی برداری کنند.«
به نظر می رسد اصرار دولت و اطرافیانش در فضاسازی برای حضور 
همسر رئیســی در جریان رسانه ای و نگاه تبلیغاتی این روزهای 
خبرگزاری های دولتی به برگزاری ســخنرانی ها و جشنواره ها و 
گفت و گوهای او با رســانه های خارجی وارد مرحله جدیدتری از 
واکنش ها شده است ، چنانکه پای یک عضو دفتر رهبری را هم 
به موضوع بانوی اول باز کرده است. باید دید این واکنش از سوی 

مهدی فضائلی با چه بازخوردی در دولت مواجه خواهد شد.

همسررئیسی بازهم در توجیه حضورهای رسانه ای خود مجبور به توضیح شد

بانوی اول نیستم

* »محمد باقر قالیباف« که خود 
روزگاری برای ورود به عرصه »سیاست 
محض« و خروج از وجهه نظامی با کت و 
شلوار نامتعارف در دنیای محاظه کاران 
سنتی پای گذارد تا عرض اندامی بکند 

امروزجملاتش را در قالب نقدهای ظریف 
و تلنگرهای تلویحی ادا می کند

* طیف گسترده و تاثیرگذار قالیباف 
در مجلس یازدهم زودتر از بقیه 

سیاسیون و اقتصادیون به این نتیجه 
مهم رسیده بودند که دولت سیزدهم 

برنامه مشخص و منسجمی ندارد


